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مصاحبه اختصاصی خبر گزاری ترند با جوانشیر آخوند اف سفیر آذربایجان در ایران

روابط با ایران دارای جایگاه ویژه در سیاست خارجی آذربایجان می باشد

سرویس آذربایجان/خبرگزاری آران
خبرگزاری آران / سرویس آذربایجان :

- شما وضعیت فعلی روابط دو جانبه بین آذربایجان و ایران را چگونه ارزیابی میکنید، و اولویت های اصلی فعالیت های شما در چشم اندازهای نزدیک چیست؟
- امروز روابط دوجانبه بین آذربایجان و جمهوری اسلامی ایران در جهات مختلف و در روند مثبت در حال توسعه است.

باید بر نقش حیاتی حیدر علی اف رهبر فقید آذربایجان در ایجاد روابط اعتماد آمیز، برادرانه میان کشورهای ما تاکید کرد و امروزه روابط میان الهام علی اف رئیس جمهوری

آذربایجان و محمود احمدی نژاد رئیس جمهوری ایران کمکهای ویژه به توسعه همکاری های چند جانبه بین کشورهای ما می کند.
روابط با ایران دارای جایگاه ویژه در سیاست خارجی آذربایجان می باشد.

در سال 2009 در طی سفر آقای الهام علی اف رئیس جمهوری آذربایجان به ایران چند سند مهم برای هر دو طرف به امضا رسیده است.
همچنین در سال گذشته در نشست دیگر کمیسیون بین دولتی ایران- آذربایجان توافقنامه هایی در رابطه با ایجاد فرصت های جدید برای توسعه همکاری ها در زمینه های

سیاسی ، اقتصادی و فرهنگی میان دو کشور امضاء کرده اند. جمهوری آذربایجان که در منطقه از لحاظ توسعه اقتصادی رهبر میباشد، در گسترش روابط با ایران علاقه مند است.
سفر رسمی المار محمد یار اف وزیر امور خارجه آذربایجان به ایران بسیار پر ثمر بود. یکی از مسئولیت های مهم من به عنوان سفیر تازه منصوب شده، اجرای تمام اقدامات لازم

برای اجرای توافق نامه های امضاء شده است.
- شما با ملاقات دولت ایران دیدار هایی برگزار می کنید. مذاکرات چه مسائلی در این دیدارها اولویت دارد؟

- در طول دو ماه اخیر در طی فعالیت خود در ایران من با مقامات زیاد ایران دیدار کرده ام. در این دیدار ها تنها بر سطح بالای روابط بین ایران و آذربایجان تاکید نمیشد بلکه بر

عدم وجود موانع د ر رابطه با توسعه بیشتر این روابط تاکید میشود. هر دو طرف بر نیاز جهت سرعت بخشیدن به اجرای توافقتنامه های امضاء شده در دوران سفر رئیس جمهور

دو کشور برای اجرای طرح، پروژه های اقتصادی که هنگام دیدار مقامات ارشد هر دو کشور برای حل مشکلات اجتماعی شهروندان ما برنامه ریزی شده، اشاره کرده اند.
- مدت طولانی است که بین ایران و آذربایجان مسئله تعیین رژیم حقوقی دریای خزر حل نشده است. آیا شما در پیشرفت هایی در این رابطه مشاهده میکنید و آیا ایران تمایلی

برای حل این مسئله دارا می باشد؟
- برای اینکه دریای خزر تبدیل به یک منطقه صلح و ثبات شود امروزه باید تمام کشورهای ساحلی دریای خزر تلاش های خود را برای حل مسئله تعیین رژیم حقوقی دریای خزر

متحد سازند. گروه کاری در سطح معاون وزیر خارجه که برای توسعه کنوانسیون وضعیت حقوقی دریای خزر فعالیت می کند، موجود است.
تا به امروز جلسات متعددی در این راستا برگزار شده است. بر اساس اطلاعات من،بسیاری از مشکلات موجود در حل مسئله تعیین رژیم حقوقی دریای خزر حل شده است.

این موضوع هنگام ملاقات آقای محمود احمدینژاد رئیس جمهوری ایران با المار محمدیاراف وزیر خارجه آذربایجان، مورد بررسی قرار گرفته بود. فعالیت گروه کاری مثبت ارزیابی

شده و برای رسیدن به توافق بر اهمیت ادامه تلاش های آن تاکید شده بود.
- ایران در تامین انرژی جمهوری خودمختار نخجوان نقش مهمی را دارا میباشد. آیا در سال جاری پروژه های جدید در این راستا، به خصوص در تامین نخجوان با گاز ایران، پروژه

های حمل و نقل برنامه ریزی شده است؟
- ما توجه ایران را نسبت به جمهوری خودمختار نخچوان که در اثر تجاوز ارمنستان تحت محاصره قرار گرفت، مثبت ارزیابی می کنیم. توافقنامه مبادله گازی که میان آذربایجان و

ایران امضا شده و نقش مهمی در تأمین سوخت جمهوری خودمختار نخچوان دارد، اهمیت ویژه ای دارد. به نوبه خود آذربایجان در فصل زمستان مناطق شمالی ایران را با گاز و در

فصل تابستان با انرژی برقی تامین میکند. ایران در اجرای پروژه های نوسازی تجهیزات گازی، احداث نیروگاههای آبی "اوردوباد- مازاراد"، احداث پل روی رودخانه آراز و همچنین

جاده "جلفا- اوردوباد" نقش مهمی دارد.
- آیا مسلئه اجرای قرارداد طولانی مدت برای تامین گاز آذربایجان به ایران تحت بررسی است؟ به نظر شما، مزایای سیاسی و اقتصادی این پروژه چگونه است؟

- امروز ، سیاست انرژی جمهوری آذربایجان مستقل است و کشور حمل و نقل منابع انرژی خود در سراسر جهان از طریق مسیرهای متفاوت انجام میدهد. اخیرا، مذاکراتی میان

شرکت سوکار (شرکت دولتی نفت آذربایجان) و شرکت ملی گاز ایران انجام گرفته است. در نتیجه این مذاکرات تامین گاز آذربایجان به ایران به توافق رسیده شده بود.
لازم به ذکر است که امروز آذربایجان با انتقال انرژی خود به بازارهای جهانی، از جمله به ایران، از منافع اقتصادی خود دفاع کرده و منابع انرژی خود را مطابق قیمتهای مناسب در

بازارهای جهان میفروشد.
- اخیرا شما با حمید بقایی معاون رئیس جمهوری ایران ملاقات کردید. به گزارش رسانه ها، در طی این دیدار مذاکراتی در مورد تجدید مسافربری از طریق دریا و تاسیس بانک

های آذربایجانی در مناطق آزاد و اقتصادی ایران انجام داده شده است. لطفا در مورد این پروژه ها صحبت کنید.
- در دیدار با حمید بقایی معاون رئیس جمهور، رئیس سازمان میراث فرهنگی، گردشگری و رییس مرکز امور مناطق آزاد و ویژه اقتصادی جمهوری اسلامی ایران که در چهار چوب

کنفرانس سفرای کشورهای اسلامی در تهران بر گزار شده بود، بسیاری از مسائل مورد بحث قرار گرفته بود. در واقع، این کنفرانس به فعالیت های مناطق آزاد اقتصادی و امکانات

آن مناطق اختصاص داده شده بود.
ایران در اجرای حمل و نقل مسافر توسط بنادر انزلی و باکو و همچنین در اجرای مسافربری در آینده توسط بنادر امیرآباد و باکو - نوشهر علاقمند است.

برای انجام مسافرت توسط بنادر انزلی-باکو-انزلی استفاده از کشتی "میرزا کوچک خان" که ظرفیت مسافربری آن 150 نفر است، در نظر گرفته شده است. معلوم است که سالهای

طولانی این مسیر مورد استفاده قرار گرفته بود، اما در سال 1998 متوقف شده بود.
البته کشورهای ساحلی دریا باید از ان هم برای مسافربری و هم برای حمل و نقل کالا استفاده کنند. آذربایجان در توسعه گردشگری دریایی بین کشورهای دریای خزر علاقمند است

و از پیشنهاد ایران حمایت میکند.
- وضعیت بررسی پرونده رشید علی اف مهندس آذربایجانی در ایران چگونه است؟ امروز تعداد شهروندان آذربایجانی در زندانهای ایران چقدر است و آیا انتقال آنها به آذربایجان

برای ادامه مجازات ممکن است؟
- یکی از مهمترین وظایف من به عنوان سفیر حل مشکلات شهروندان جمهوری آذربایجان که به ایران سفر می کنند، است. بنابراین ما همواره با وزارت امور خارجه ایران و

سازمانهای دولتی در تماس هستیم و برای حل مشکلات شهروندان ما تلاش می کنیم. کارمندان سفارت ما به طور مرتب با شهروندان زندانی آذربایجانی ملاقات می کنند و در چهار

چوب قانونهای محلی برای حفظ حقوق شهروندان ما از تمام امکانات خود استفاده می کنیم.
پایان پیام.
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